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JAROSLAVA ČAJKOVÁ

„Sú správy, ktoré neunesú vlastnú 
váhu a vkradnú sa (neúprosne) do 
ďalších dní.“ Ktoré správy sú to pre 
vás?
Jednoznačne tie najčiernejšie - 
o odchode a strate našich najbližších 
a blízkych. Vo chvíli príchodu také 
správy ohlušujú a paralyzujú, násled-
ne v nás menia nazeranie na život 
a bytie, hierarchiu hodnôt, neraz aj 
štýl života. U mňa to bola nečakaná 
smrť mojej sestry Evy pred siedmimi 
rokmi.

Máte bohaté skúsenosti s ume-
leckým prednesom. Stretli ste sa 
s prednesmi, ktoré vo vás zanechali 
taký dojem, že na ne spomínate aj 
po rokoch? Ktoré to boli a čím vás 
zaujali?
Najsilnejšie dojmy zostávajú z čias 
mladosti. Pre mňa to bolo stretnutie 
s Jozefom Mladoňom na 24. ročníku 
HK, keď v programe víťazov predchá-
dzajúcich ročníkov prednášal úry-
vok z Hollého Svatopluka. Starecká 
majestátnosť jeho zjavu, zvládnutie 
vypracovanej časomiery a jeho viera 
v text, ktorý spracúva hrdinskú histo-
rickú tému, vo mne vyvolali hlboký 
vnútorný pocit národnej spolupat-
ričnosti a zodpovednosti, a, áno, 
aj hrdosti. O pár rokov neskôr som 
takýto silný pocit, ale už z ľudskej 
osobnej tragédie, bolesti a následné-
ho vzdoru, až rebélie prežívala vďaka 

prednesu Sone Behulovej (neskôr 
Müllerovej), keď prednášala výber 
z Hviezdoslavovej dramatickej básne 
Ráchel. Silné témy s recitátorským 
majstrovstvom dokážu poslucháča 
vyviesť až do transcendentna.

Samozrejme, spomínam si na viac 
prednesov z mojej mladosti; niektoré 
ma oslovili hĺbkou výpovede (Žarka 
Lihositová s Válkovou básňou Z abso-
lútneho denníka), iné silou recitátor-
ského výrazu (Marta Vilhanová, Mar-
cel Šustek), ďalšie harmóniou obsahu 
a formy (Peter Vilhan, Richard Veselý, 
Viera Štróblová, Dagmar Šelepaková) 
či literárnymi objavmi (Peter Zemaník, 
Táňa Linetová).

Mohla by som pokračovať desiatkami 
mien z nasledujúcich desaťročí, na 
celoštátnej súťaži vždy niekto s nie-
čím osloví a vstúpi do pamäti jednotli-
vých účastníkov či celého kubínskeho 
spoločenstva. Ja rada počúvam 
a bývam zasiahnutá recitátormi.

Aké máte očakávania od tohto 
ročníka Hviezdoslavovho Kubína? 
Na čo sa najviac tešíte?
Od 24. ročníka (1978) až doteraz som 
bola nejakým spôsobom prítomná 
na každom ročníku Hviezdoslavovho 
Kubína, preto očakávania už nemám 
žiadne. Teším sa však na to, že sa 
dozviem cez prednesy a predsta-
venia, čím mladí žijú a aké problémy 
potrebujú verejne umeleckou tvor-
bou riešiť. To už bývajú pre mňa neraz 
veľké prekvapenia. A poučenia tiež.

MATEJ ČERTÍK

„Sú správy, ktoré neunesú vlastnú 
váhu a vkradnú sa (neúprosne) do 
ďalších dní.“ Ktoré správy sú to pre 
vás?
Pre mňa sú to správy o tom, že niekto 
odišiel. Už neuniesol vlastnú váhu. Je 
to neúprosné, vkradne sa to a ďalšie 
dni nie sú schopné tú správu vymazať.

Máte bohaté skúsenosti s ume-
leckým prednesom. Stretli ste sa 
s prednesmi, ktoré vo vás zanechali 
taký dojem, že si na ne spomínate aj 
po rokoch? Ktoré to boli a čím vás 
zaujali?
Krajské kolo Hviezdoslavovho Kubína, 
Roald Dahl - Južan v podaní Pavla 
Náthera. Bol som vtedy pár rokov 
ako pedagóg na ZUŠke. A zrazu bum. 
Vedel som, že je to blbosť, že je to prí-
beh pritiahnutý za vlasy, že nemôže 
hovoriť pravdu, že sa mu to nemohlo 
stať. Problém bol ten intenzívny pocit 
vo mne, že sa mu to naozaj stalo. 
Doteraz si to pamätám. Ešte u zopár 
ľudí som to potom zažil. Ale vtedy to 
bolo prvýkrát.

A taktiež môj prvý Valmez. Tá kon-
centrácia niečoho medzi riadkami vo 
vzduchu bola úžasná.

Text Agáta Gašperec Brozová

ROZHOVOR S POROTOU 
PRE IV. A V. KATEGÓRIU

Poroty divadiel aj detského prednesu sme už predstavili, na rade je odborná porota pre 
kategórie IV. a V., teda dospelých recitátorov.  Hodnotiť a poskytovať cenné rady im budú 
Jaroslava Čajková, Matej Čertík, David Kroča, Richard Veselý a Peter Milčák. Predstavili 
sa v krátkych rozhovoroch.
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Aké máte očakávania od tohto 
ročníka Hviezdoslavovho Kubína? 
Na čo sa najviac tešíte?
Pár rokov som nebol. Mám však veľmi 
jednoduché očakávanie. Stretnúť, čo 
najviac známych ľudí. Najlepšie tých, 
čo som 100 rokov nevidel. Alebo au-
torov, čo ich 100 rokov nikto nevidel. 
Vlastne 102 rokov. Lebo predsa len na 
tom Kubíne by sa patrilo stretnúť aj 
toho Hviezdoslava.

DAVID KROČA

„Sú správy, ktoré neunesú vlastnú 
váhu a vkradnú sa (neúprosne) do 
ďalších dní.“ Ktoré správy sú to pre 
vás?
Báseň, která tvoří motto letošního 
festivalu, se mě hluboce dotýká, pro-
tože otevírá otázky existenciální, ano, 
otázky života a smrti. Zprávy, které 
se vkrádají do dalších dní, jsou pro 
mne zprávy o nevyléčitelné nemoci 
a zprávy o smrti. Obě zprávy jsem 
v poslední době dostal: týkaly se 
osoby z mé rodiny, ale i osob z okruhu 
mého života profesního. Právě v minu-
lém týdnu jsem se při smuteční řeči 
loučil s někdejší vedoucí katedry čes-
kého jazyka na fakultě, kde působím, 
a znovu jsem se utvrdil v přesvědčení, 
že smuteční řeč je jeden z nejtěžších 
rétorických útvarů.

Máte bohaté skúsenosti s ume-
leckým prednesom. Stretli ste sa 
s prednesmi, ktoré vo vás zanechali 
taký dojem, že si na ne spomínate aj 
po rokoch? Ktoré to boli a čím vás 
zaujali?
Poprvé jsem byl na soutěži v před-
nesu ještě jako dítě, a to v roce 1984. 
Opravdu chcete, abych vám vyj-
menoval všechny přednesy, které 
mne za bezmála čtyřicet let zaujaly? 
Myslím, že by na ně nestačilo ani 
zvláštní číslo zpravodaje. Z těch 
nejstarších zážitků vzpomínám na 
národní přehlídku dětských recitátorů 
v Mělníce v roce 1986: na závěrečném 

galakoncertu jsem se na jevišti střídal 
s Pavlínou Spálenou, která tehdy su-
gestivně interpretovala text Jamese 
Tharbera Tygřice a její druh. Dnes 
pracuje jako televizní moderátorka. 
A ještě jedna vzpomínka: na Meziná-
rodním festivalu poezie ve Valašském 
Meziříčí jsem se celá léta potkával 
s řadou slovenských recitátorů, 
z nichž na mě svou promyšlenou dra-
maturgií vždy zapůsobila Soňa Parilá-
ková: troufla si například interpretovat 
v češtině poezii Jana Skácela, češtinu 
a slovenštinu propojila kupříkladu při 
interpretaci veršů Oldřicha Mikuláška 
a Miroslava Válka. To je obdivuhodné.

Aké máte očakávania od tohto 
ročníka Hviezdoslavovho Kubína? 
Na čo sa najviac tešíte?
Těším se na všechno. Naposledy jsem 
byl v porotě tohoto festivalu v roce 
2010, od té doby se jistě mnohé změ-
nilo. Přeji letošnímu ročníku, aby se po 
všech stránkách vydařil.

RICHARD VESELÝ

„Sú správy, ktoré neunesú vlastnú 
váhu a vkradnú sa (neúprosne) do 
ďalších dní.“ Ktoré správy sú to pre 
vás?
Sú správy, ktoré nás znepokojujú ako 
spoločenstvo, celý náš život je nimi 
kontaminovaný a niektorí hovoria, že 
je lepšie odstrihnúť sa od nich a žiť 
svoj život v sladkej izolácii a nevedo-
mosti. Mne to nedá a hoci nepatrím 
k facebookovým závislákom a ne-
viem, čo je Instagram, predsa len sa 
prvých 10-20 minút každého dňa pre-
klikávam cez správy z domova a zo 
sveta. Pre svoje duševné zdravie som 
si aspoň nepredplatil žiadne noviny, 
takže síce neprispievam na kvalitnú 
slovenskú žurnalistiku, ale vďaka 
tomu, že mám zadarmo sprístupne-
ný iba nadpis a prvých pár riadkov 
z každého článku, ušetrím obrovské 
množstvo času.

Sú ale správy, ktorým sa nedá vyhnúť, 
a to sú signály, ktoré mi čoraz čas-
tejšie vysiela moje telo, mi hovoriac, 
že už sa mu nechce poslušne spĺňať 
všetky želania mojej mladej duše. 
Hľadám spôsob, ako si zrušiť pred-
platné aj na tieto správy, neúprosne 
sa vkrádajúce do mojich ďalších dní.

Máte bohaté skúsenosti s ume-
leckým prednesom. Stretli ste sa 
s prednesmi, ktoré vo vás zanechali 
taký dojem, že si na ne spomínate aj 
po rokoch? Ktoré to boli a čím vás 
zaujali?
Ako hovoria športoví komentáto-
ri a ich respondenti: Tak určiteee! 
Určite si tak ako ja mnohí spomínajú 
na Martu Vilhanovú a jej vyvrcholenie 
pohybovej revolúcie v umeleckom 
prednese, vlastne na všetkých „Ho-
rákovcov“, ktorí mi otvorili dvere na 
Akademický Prešov, na Ivana Sogela, 
Ľuba Šárika a na Petra Vilhana a na 
Ľubu Stuhlovú, Jarku Čajkovú, Soňu 
Parilákovú a Soňu Behúlovú, ach, zjav-
ne dávam prednosť staropamäti, aj tá 
je už „zrkadlo, na ktoré mi dýchli“, ako 
písal Válek, tak radšej prestanem, ale 
áno, pamätihodné prednesy sa rodia 
stále, ako toť minule ukázali hoci Ján 
Gajdoš alebo Tomáš Hodermarský, 
odpusťte všetci ostatní. Čo je spo-
ločnou vlastnosťou prednesov, ktoré 
zaujmú a ostanú v pamäti? Môže to 
byť osobitosť, či už technická alebo 
dramaturgická objavnosť, môže to 
byť profesionálna dokonalosť, ale 
myslím, že je to predovšetkým ozajst-
nosť. Úprimnosť a ľudskosť, vášeň 
a múdrosť. Okamih keď zrazu cítim, že 
recitátor, autor a ja sme vlastne jedna 
a tá istá bytosť. (Dúfam, že táto veta 
je dostatočne rodovo vyvážená.)

Aké máte očakávania od tohto 
ročníka Hviezdoslavovho Kubína? 
Na čo sa najviac tešíte?
Na ľudí. Na starých aj nových priate-
ľov. A snáď aj na nejaké nové duševné 
splynutia.
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PETER MILČÁK

„Sú správy, ktoré neunesú vlastnú 
váhu a vkradnú sa (neúprosne) do 
ďalších dní.“ Ktoré správy sú to pre 
vás?
Svet sa po 24. februári 2022 zmenil. 
Agresia putinovského Ruska je ag-
resiou proti demokratickému svetu. 
Verím, že vo svojej odpovedi ostane 
jednotný, vytrvalý a zlo bude nako-
niec potrestané.

Máte bohaté skúsenosti s ume-
leckým prednesom. Stretli ste sa 
s prednesmi, ktoré vo vás zanechali 
taký dojem, že na ne spomínate aj 

po rokoch? Ktoré to boli a čím vás 
zaujali?
Výnimočných recitátorov a ich vy-
stúpenia si pamätám podobne ako 
zážitky z výnimočných divadelných 
predstavení, filmov alebo aj z čítania 
beletrie. Ako recitátor IV. a neskôr 
V. kategórie si z Kubínov pamätám 
viacerých výnimočných kolegov 
recitátorov napríklad Petra Zemaníka, 
Soňu Behulovú, Annu Marhulíkovú 
alebo Máriu Flešárovú. Keď som v ar-
chívnom dokumente videl recitovať 
mladučkého Karola Horáka, ktorý bol 
svojho času mojím vysokoškolským 
pedagógom a režisérom v divadle 
poézie, vyhŕkli mi z očí slzy. Ako 
porotca si napríklad veľmi dobre pa-
mätám prednes Henriety Virágovej, 
jej brilantnú interpretáciu Lenčovho 
textu o plazivej nenávisti medzi ľuďmi, 
ktorá sa, vidí sa mi, ďalej pomerne 
rýchlo rozširuje.

Aké máte očakávania od tohto 
ročníka Hviezdoslavovho Kubína? 
Na čo sa najviac tešíte?
Teším sa na vystúpenia talentovaných 
mladých ľudí, ktorí stále veria tomu, 
že svet môžu zmeniť aj písmenká, 
slová, vety, texty, teda myšlienky 
v literárnej podobe, ak sú pravdivé 
a presvedčivé. Okrem toho sme spo-
lu s Renatou Jurčovou v spolupráci 
s Asociáciou spisovateľov Slovenska 
začali pripravovať pre účastníkov 
celoslovenskej prehliadky Hviezdo-
slavovho Kubína literárne podujatia, 
ktoré by sa od tohto ročníka mali 
v jeho programe objavovať pravidel-
ne. Pokúšame sa prepojiť aj aktivity 
mladých recitátorov s mladými 
autormi poézie a prózy - radi by sme 
niekoľkých recitátorov s ich predne-
smi pozvali ako hostí na vyhlásenie 
súťaže Wolkrova Polianka. Som si istý, 
že takýto typ kontaktov bude zaují-
mavý pre obidve strany.

Tohtoročnú sezónu najlepších prednesov z celého Slovenska otvorili najmladší 
recitátori. Veselé prednesy prvej kategórie sprevádzala hravá choreografia Judity 
Sadílekovej. Vypočuli sme si texty rozprávkové, rodinné, humorné aj spoločenské. 
Najmladších recitátorov sme sa opýtali, prečo recitujú a čo majú najradšej na tex-
toch, s ktorými prišli. Tu si môžete prečítať ich odpovede.

Samuel Pálka — Recitácia ma veľmi 
baví, je to pre mňa potešenie a na 
mojom texte sa mi najviac páči, že 
ten Martin nevie povedať R a stále 
hovorí babke, že má hlad a pritom 
má hrad.

Lea Ferovová — Rada recitujem, 
lebo ma to veľmi baví a chce sa mi. 
Je to pekné. Na mojom texte sa 
mi páči, že je to vtipné a že si tam 
vyzlieka milión päťsto sukní.

Veronika Piatniková — Veľmi rada 
recitujem aj ma to veľmi baví. Vždy 
sa mi to väčšinou oplatí, robí mi to 
radosť, aj ten text. Na ňom je najlep-
šie, ako tí ľudia medzi sebou hovoria 
škriepky a tak.

Ella Viečoreková — Recitujem 
aj kvôli tomu, že niekedy potom 
nemusím ísť do školy, ale hlavne ma 
to baví. Text sa mi páči preto, lebo 
je vtipný.

Vivienne Valcerová — Rada recitu-
jem kvôli tomu, že je to zábavné a aj 
ma to baví. Môj text bol o tom, že 
sa stratila flauta a potom ju dedko 
našiel. Najlepšie je na tom to, že je 
to zábavné a ja v tom môžem podať 
výkon.

Hugo Dlugoš — Baví ma to aj preto, 
že rodičia sú šťastní. A na texte ma 
najviac teší, že to je vtipné a mám 
ho proste rád. Už som zvyknutý.

Laura Čižmárová — Recitovanie ma 
baví, rada čítam knižky, priviedli ma 
k tomu rodičia. Na texte je dobré 
to, že je vnímavý, ale aj taký vtipný, 
zábavný.

Lenka Červená — Strašne sa mi 
páči recitovanie, lebo môžeme 
recitovať aj nahlas. V škole nemôže-
me rozprávať tak nahlas, aby sme 
nevyrušovali deti, ktoré sa učia. 
A na texte sa mi najviac páčilo to, 
ako kufor všetko zjedol.

Lukáš Bobula — Recitovanie ma 
veľmi baví aj teší. Ja aj píšem vlast-
né básničky a som veľmi rád, keď 
sa to ľuďom páči. Recitoval som 
básničku Paparazzi. Je trošku mo-

Text Agáta Gašperec Brozová 
Foto Michal Lašut

DETSKÍ RECITÁTORI I. KATEGÓRIE
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dernejšia, ale ja rád recitujem aj tie 
staršie, tradičnejšie básničky. Táto 
je veľmi vtipná.

Ema Reváková Rada recitujem 
preto, lebo ma to baví. Mám rada, 
keď mi ľudia tlieskajú a keď som 
úspešná, ale aj keď sa viem poučiť 
z vlastných chýb. Na mojom texte 
sa mi najviac páči, že je vtipný, je 
pekný a proste sa mi veľmi páči.

Tomáš Rožnay — Recitujem preto, 
lebo som taký humorný typ. Mám 
rád smiešne texty. Vôbec nemám 
problém sa postaviť na javisko. 
V mojom texte je vnúčik, ktorý chytí 
slávika a dedkovi sa sníva, že je 
v klietke. Proste je to smiešny text 
a to sa mi na ňom páči.

Martin Tomčišák — Recitujem 
rád preto, lebo v recitácii je kúsok 
herectva a ja by som sa v budúc-
nosti chcel stať hercom. Môj text sa 

mi páči, pretože je vtipný a ja mám 
rád humorné texty a pripadá mi, ako 
keby bol o mne.

Nina Romanová — Recitujem 
preto, lebo ma to v prvom rade baví 
a v druhom rade sa rada vyžívam 
v textoch a mám rada, keď sa viem 
do hlavnej postavy vcítiť. Myslím 
si, že môj text je ako ja, ako keby 
bol presne pre mňa a s tou hlavnou 
postavou sa viem stotožniť. Ale páči 
sa mi aj to, že hlavná postava má 
potkana, lebo ja milujem hlodavce.

Richard Šilák — Rád recitujem, 
je to zábava, od malička som aj 
rád spieval. Na mojom texte sa mi 
dosť páčilo, že je zábavný, smiešny 
a vždy rozosmeje ľudí a to je super. 
A je veľmi dobrý.

Vladimír Hanzel — Rád recitujem 
preto, lebo ma baví stáť na javisku, 
lebo sa prezentujem, idem sám za 

seba. Baví ma sa dívať na tých ľudí, 
ako sa pozerajú iba na mňa a ja som 
taký stred pozornosti. A text sa mi 
páči preto, lebo ma vystihuje. Vysti-
huje moju osobnosť aj moju rodinu.

Stela Dudášová — Rada recitu-
jem, lebo ma to zabáva a je to môj 
rodinný typ. Som rada, keď stojím 
na javisku a každý sa na mňa pozerá. 
Ja som si vybrala taký super text, 
ktorý ma baví a aj kvôli tomu mám 
rada recitovanie. Najradšej mám 
ten text preto, že je zábavný a aj 
moja rodina – moja sestra aj môj 
otec – mali ten istý text, takže som 
ho zdedila a už druhá v rodine som 
sa dostala na celoslovenské kolo 
a mohla recitovať na tomto pódiu.

Ester Fedorová — Rada recitujem 
preto, lebo ma to strašne baví a keď 
budem veľká, chcem byť herečka. 
Na texte mám najradšej to, že je 
vtipný.
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I. KATEGÓRIA
Vynikajúca atmosférotvorná 
režijná práca Judity Sadílekovej 
napomáhala plynulosti prícho-
dov jednotlivých prednesov 
a v jemnej symbolike a náznaku 
citlivo pripravovala cestu pre 
recitátorov a ich interpretácie.

1. ČASŤ
Veronika Piatniková, 
Gianni Rodari – Neviditeľný Tonino

Veronika nám ponúkla trochu ta-
jomstva a záhady čo sa môže stať, 
ak si niečo želáme a želanie sa nám 
splní. Text ponúkal dve fázy vývoja: 
prvou fázou bola radosť a bezbrehé 
využitie neviditeľnosti a tou druhou 
bolo nasýtenie sa tohoto stavu a že-
lanie všetko vrátiť do pôvodného 
stavu, aj napriek tomu, že nás trest 
neminie. Myšlienka nevšímavosti 
a prehliadania človeka prítomná 
a čitateľná v závere textu bola inter-
pretovaná trochu úsporne a postrá-
dala naliehavosť.“ Neviditeľnosť „ 
resp. nevšímavosť interpretačne 
ostala v rovine ľútosti so starým 
opusteným človekom. Veronika 
disponovala hravosťou prirodze-
nosťou a kultivovaným prejavom.

Lea Ferovová, 
Jozef Mokoš – Cibuľa

Lea si zvolila Chronicky známy 
text. J. Mokoša. Pre recitátorky 
tejto kategórie býva často veľmi 
príťažlivý. Vhodne zvolený kostým, 
stotožnenie s textom s jemnou šty-
lizáciou, výbornou prácou s výrazo-
vými prostriedkami boli prejavom 
interpretačnej zručnosti recitátorky. 
Úskalím bola plynulosť, splýva-
vosť textu, minimalizácia páuz.

Ella Viečoreková, 
Krista Bendová – 
Spomalená princezná

Koncentrovaný príchod, kostý-
movanie, prerozprávanie príbehu 
s vnútorným zainteresovaním 
a sprostredkovaním. S výbor-
ným odľahčeným záverom.

Laura Čižmárová, 
Valentín Šefčík – Pubertína Pehatá

Laurin disponovaný koncentrova-
ný prednes s jemným podtónom 
klebetníc bol veľmi sympatic-
ký. Sporným bol zvolený text, 
resp. jeho výklad, ktorý ponúkal 
v interpretácii iba prvý plán.

Vivienne Valcerová, 
Marta Hlušíková – Stratená flauta

Prirodzenosť a uvoľnenosť sa pre-
javila až v druhej polovici prednesu. 
Text ponúkal príbeh s napätím. 
Vivienne, nesporne veľmi dispo-
novaná talentovaná recitátorka, 
prejavila zúfalstvo a strach z degra-
dácie koncertnej umelkyne, viac vo 
verbálnej rovine ako v emočnej. Jej 
presná čistá kvarta lahodila uchu.

Lukáš Bobula, 
Valentín Šefčík - Paparazzi

Sympatický mini novinár s jemne 
servilným podtónom v prejave 
zaujal od prvej chvíle. Vynikal 
mimoriadne kultivovaným preja-
vom. Zladenie textu s naturelom sa 
udial v hľadaní a nájdení interpre-
tačnej polohy svedčiacej o vlast-
nom názore a postoji k téme.

Hugo Dlugoš, 
Roman Brat – Prvýkrát pred tabuľou

Evidentne prvý krát na kubín-
skom pódiu v DK. Veľmi priro-
dzený až trochu civilný prejav 
s drobným nádychom neistoty 
by sa možno dal považovať za 

zámer, avšak istý nadhľad a iró-
nia vyplývajúce z textu chýbali.

Samuel Pálka, 
Ľubomír Feldek – Rozprávka 
o veľkom hlade

Zaujímavý vstup s rekvizitou – do-
minantným budíkom na krku, ktorý 
Samko natočil a nechal zazvoniť. 
Toto gesto vzbudzovalo očaká-
vanie a pestrejšie využitie tejto 
rekvizity, zároveň nám chýbalo aj 
jej zdôvodnenie. Cyklické opako-
vanie rituálu nosenia jedál pod stôl 
starostlivou babkou, by si vyžado-
valo variabilnejší prístup, tempo-
rytmické ozvláštnenia, hľadanie 
vhodnejších výrazových prostried-
kov a záverečné vypointovanie.

Lenka Červená, 
Daniel Hevier – Kufor 
s veľkým bruchom

Vysoko štylizovaný prednes s mini-
malistickým gestom, ktorým Lenka 
posilnila absurditu textu. V texte je 
prítomná hra so slovom s ktorým 
pracuje Lenka v súlade s víziou 
autora. Výsledkom je čistý interpre-
tačný tvar so zaujímavými presahmi.

2. ČASŤ
Ester Fedorová, 
Gabriela Majtaníková  
– Imidž je nanič

Veľmi premyslená koncepcia s vý-
borne zvládnutou polohou rozprá-
vača, vynikajúcou imaginatívnou 
schopnosťou a schopnosťou tvoriť 
emócie skrz svoj vnútorný postoj. 
Riešenie zmierenia hlavnej postavy 
so svojim stavom a jeho prerod sa 
udial príliš jednoducho a rýchlo.

Nina Romanová, 
Monika Kompaníková 
– Kde je Ester N?

Nina sa popasovala s náročným tex-
tom. Svojou posturikou udržiavanou 

HODNOTENIE POROTY Text Marica Harčaríková
Foto Michal Lašut
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v napätí dokázala upútať a udržať 
porornosť publika. Prispela k tomu 
bravúrna práca s napätím a uvoľ-
nením, s emocionálnymi presahmi 
dokázala sprostredkovať vlastné 
vízie na základe práce s vnútorným 
hlasom a zaujatím postoja k situáci-
ám vyplývajúcich z textu. Detailne 
premyslená režijno-dramaturgická 
koncepcia a výstavba prednesu 
poskytla silný emocionálny zážitok.

Martin Tomčišák, 
Štefan Moravčík – Pred zrkadlom

Vynikajúco zostavená montáž básní 
Š. Moravčíka ponúkala priestor 
na hľadanie svojej identity, čo 
sa Martinovi podarilo do určitej 
miery. Veľmi prirodzený kulti-
vovaný prejav trochu postrádal 
originalitu, osobitosť. A aj štipka 
irónie a nadhľadu by neuškodili.

Vladimír Hanzel, 
Lucia Švecová – Skrivený 
vlas na hlave

Text založený zväčša na priamej reči 
ponúkal priestor pre mnohé preme-
ny a vykreslenia charakterov po-
stáv. Prílišná sústredenosť na inter-
pretáciu postáv potlačila do úzadia 
kľúčový konflikt spočívajúci v sú-
rodeneckom vzťahu. Každopádne 
sme mali dočinenia s talentovaným 
a disponovaným recitátorom.

Richard Šilák, 
Katarína Švecová – Ako si 
vychovať brata

Text vzácne korešpondoval s natu-
relom recitátora. Avšak interpretá-
cia zostala v rovine stagnácie vý-
voja a tým sa nestretla s odozvou.

Tomáš Rožnay, 
Ján Navrátil – Od koho má 
babka dedka

Zaujímavý sugestívny príchod 
predurčoval zaujímavý výklad 
zvoleného veľmi zaujímavého 
textu. Tomáš si v úvode zvolil 
polohu ležérnosti, ktorá sa meni-
la na silne sugestívno-atakujúcu 

výpoveď odkrývajúcu vzťahové 
záležitosti. Variabilita, premyslená 
práca s výrazovými prostriedkami 
a miera štylizácie svedčili o vy-
sokej interpretačnej zručnosti.

Ema Reváková, 
Krista Bendová – O nervóznej šťuke

Emkin jemný subtílny, zároveň 
kultivovaný prejav dokázal vytvo-
riť atmosféru, udržať pozornosť 
publika. Trochu by sa možno 
žiadalo preniesť nervozitu šťuky 
prítomnú v texte viac do priestoru.

Stela Dudášová, 
Ľudmila Podjavorinská – Čimčara

Stelka vo svojej interpretácii využila 
a ponúkla celú škálu výrazových 
prostriedkov. Dramatizácia s presa-
hom k hereckej tvorbe svedčili o ta-
lente a disponovanosti. Avšak jej 
interpretácia s nadmernými ilustra-
tívnymi gestami vyznela duplicitne. 
Každopádne priniesla sviežosť a jej 
prejav vylúdil úsmev na tvárach.

POSTREH Z HODNOTIACEJ 
DISKUSIE: 
Soňa: Nevieme, čo je to cibazol, 
ale na cibazolovi to nestojí.
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Letí, letí všetko letí,

keďže báseň neletí,
dobre padne počuť vety

z m
inulého století.

DDS Ľalia, ZŠ sv. Jozefa, Hlohovec
Jozef Mokoš — Letí, letí dáždnik

Réžia: Ingrid Kamendyová Text Alena Weisel Lelková
Foto Michal Lašut

Po vychodených chodníčkoch
Mladučký dvojgeneračný kolektív 
detí zo súboru Ľalia z Hlohovca sa 
pod vedením pani učiteľky Kamen-
dyovej rozhodol pustiť do žánru 
divadla poézie po prvýkrát. Pred-
lohou k inscenácii sa im stali básne 
Jozefa Mokoša Letí, letí a Dáždnik. 
Obidve sú hravé, podnecujúce fan-
táziu, nemajú núdzu o prekvapivé 
i vtipné slovné pointy.

Začínajúci tvorcovia sa vydali po 
zabehanej cestičke iných začiatoč-
níkov, teda v snahe o čo najvernejšie 
tlmočenie textu ho takmer doslov-
ne ilustrovali a násobili už poveda-
né. Rekvizity ako dáždnik, kniha, šál 
či klobúk deťom prakticky poslúžili, 
ale zatiaľ sa nestali originálnejší-
mi znakmi, ktoré by posunuli text 
k javiskovej metafore. V prednese 

sa striedali výstupy jednotlivcov so 
skupinovou recitáciou, niekedy sa 
podarilo vytvoriť napätie v konflik-
toch medzi dievčatami a chlapcami, 
v lineárnej reprodukcii napríklad 
vynikla situácia so slnkom, ktorému 
dodal vtipné interpretačné charak-
teristiky jeden zo starších členov 
súboru.

Záver inscenácie priniesol peknú 
a veľmi aktuálnu tému, že letieť 
môže aj čas a, bohužiaľ, nenávratne 
môže uletieť rodičom, ktorí si ho 
pre svoje deti nenájdu. Škoda, že jej 
tvorcovia nedali väčší priestor, urči-
te by vydala aj na celú inscenáciu. 
Veríme, že súboru prinesie pobyt 
na HK veľa inšpiratívnych podne-
tov a budeme sa tešiť na ich ďalšie 
inscenácie.

Jarko Broz
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Prečo ste si za podklad svojej 
inscenácie vybrali texty Jozefa 
Mokoša?
Jozefa Mokoša kedysi recitová-
val môj starší syn. Veľmi sa mi 
páčila jeho kniha Vkladná knižka 
pre deti. Básne z nej ma oslovili 
a koketovala som s tým, že raz 
z nich vytvorím montáž a urobím 
s deťmi divadlo.

Aké boli hlavné inscenačné 
postupy, ktoré ste sa snažili pri 
práci použiť?
Jáj, to vám neviem povedať. :—) 
Ja som v podstate laik, všetko 
robím intuitívne, cez hru detí.

Aký odkaz ste svojou insce-
náciou chceli podať deťom 
a všetkým divákom?
Prvá časť našej montáže bola 
hra, stretávanie sa detí pri hre. 
To vyjadrovala známa hra letí, 
letí, ktorú asi každý hral v škole 
či doma. Postupne to prešlo 
do hry slov, ktorá mala vyjadriť 
rozhliadanie sa detí po svete. Až 
to preklenulo do roviny vzťahov, 
najmä do vzťahu medzi deťmi 
a rodičmi. Vidíme tam dieťa, 
ktoré je doma samé a závidí 
rovesníkom, ktorým sa rodičia 
venujú. Z pocitu osamenia si 
začne vymýšľať, predstavovať 
si, že lieta nad svetom, ktorý 
by chcelo spoznávať so svojimi 
rodičmi. Hlavným odkazom teda 
je výzva dospelým, rodičom, 

aby sa venovali svojim deťom, 
pretože ony sú v ich živote to 
najdôležitejšie.

POSTREHY Z HODNOTIACEJ 
DISKUSIE:
Alena: Ja vždy, keď mám hod-
notiť, tak mám trému. 
Diana: Akonáhle dostali do ruky 
niečo, napríklad dáždnik, tak sa 
to začalo hýbať a bolo to koneč-
ne dynamické. 
Miron: Dbajte na to, aby na javis-
ku z tých detí sršala radosť, aby 
nebolo cítiť, že sú deti režírova-
né. Tá radosť na javisku pri det-
ských kolektívoch je primárna. 
Karol: Treba si dať latku vyššie. 
Režisérka: Len či to dokážeme? 
Karol: Treba si veriť a vyskúšať.
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Strom na ceste, ZUŠ Pála Kadosu, Levice 
Jozef Urban, Daniel Hevier,  

Rupi Kaur – Hudba môjho detstva 
Réžia: Štefan Jurča Text Katarína Hitzingerová

Foto Michal Lašut
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Text Pavol NáthervRozhovor režisérkou
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„Ktovie, čo by urobil ten posledný“, 
pýtajú sa slovami básne Námet pre 
science – fiction od Daniela Hevie-
ra dievčatá z divadelného súboru 
Strom na ceste z Levíc v inscenácii 
„Hudba môjho detstva.“ V afek-
tovaných pózach so slúchadlami 
uvažujú viac nad tým, čo bude, než 
nad tým, čo je teraz. A ako je vlast-
ne teraz? Predbiehame prítomnosť. 
Eliminujeme ju, lebo je taká krehká 
a krátka, že sa mení na minulosť. 
Nahrádzame ju spomienkami alebo 
fiktívnymi víziami o budúcnosti. Tak 
veľmi sa snažíme uveriť heslu „Ži tu 
a teraz“, tancuj na melódie dnešné-
ho dňa. Ale čo ak je to všetko blues 
malého zúrivého Robinsona od 
Jozefa Urbana? Celý ten život. Jed-

no melancholické modré blues… 
Plačeme, pretože máme všetko, 
a nie preto, že sme nešťastní ako 
v básňach Rupi Kaur. Montáž básní 
Štefana Jurču sa opiera o diela 
troch autorov, v ktorých nachá-
dza metafory detstva (minulosti) 
a nastupujúcej dospelosti, ktorá sa 
však v konečnom dôsledku vonkaj-
šími vplyvmi stáva len pózami, ktoré 
vrcholia hamletovskou otázkou „byť 
či nebyť“ v tomto nonsense, kde 
deti starnú rýchlejšie, kde vieme 
milovať, ale aj tak sa rozhodne-
me byť plní jedu, mechanicky len 
prijímame a málo dávame, a najmä: 
sme plní polprávd a pololží. Toľko 
výkrikov, toľko tém, toľko pocitov, 
toľko pravdy. Nestíham prijať všetky 

múdre myšlienky z textu, útočia na 
mňa jedna po druhej, veľmi veľa sa 
kričí a otvára sa skriňa. Vraj Pando-
rina skrinka… A v nej nič nie je. Ale 
dievčatá do nej stále hľadia. Alebo 
nad ňu. Niekedy vystúpia z postáv, 
aby vytvorili prirodzenú prítomnosť 
bytia. To spomínané „tu a teraz.“ Je 
to druhá inscenačná forma, ktorá 
z hľadiska divadelnej estetiky vy-
bočí z tej prvej – pózerskej a nachá-
dza sa niekde medzi deklamáciou 
a ilustratívnosťou. Túžim, aby v tej 
skrini na chvíľu zastal čas, aby sme 
si uvedomili to podstatné: „boli sme 
dosiaľ hrozne krátko mŕtvi na slušný 
život.“ Dievčatá to vedia. Tak prečo 
my nie?

Na javisku sme uvideli 8 dievčat, 
až mladých žien, ktoré na nás od 
prvého momentu „zaútočili“. 
Veľmi dôrazne nám chceli pre-
dostrieť témy, ktoré ich trápia, 
o ktorých chcú hovoriť. A bolo 
tých tém veru požehnane. O tom 
ako vznikalo toto predstavenie, 
sme sa rozprávali s režisérom 
Štefanom Jurčom.
Urban, Hevier, Rupi Kaur. Prečo 
takáto kombinácia textov?
Najprv sme veľmi výrazne rozmýš-
ľali nad tým Urbanom. Mali sme ho 
celého prečítaného a veľmi dobre 
rozobratého. Dievčatá si z toho 
vybrali tie veci, ktoré ich zaujali, 
trápia a chceli by sa k nim vyjad-
riť. Postupne sme hľadali ďalšie 
texty. Najprv naskočil, samozrejme, 
Hevier, pretože je to osvedčený 
autor a už ho poznám. A potom som 
bol upozornený na Rupi Kaur, ktorú 
som doteraz nepoznal, ale zhodou 
okolností som mal od nej doma 
dve zbierky a tam som našiel témy, 
o ktorých som si myslel, že sa nám 
ešte hodia. Aj babám sa to páčilo, 
tak sme ich použili.

K tomu je hneď druhá otázka, ako 
ty – zrelý muž – pracuješ s ôsmimi 
dievčatami v pubertálnom veku, 
ktoré chcú riešiť svoje problémy?
Tam išlo práve o to, že sme tro-
chu hľadali aj prienik našich vecí. 
Zo začiatku sme hľadali symboly, 
slová, farby, ktoré by sme chceli 
odprezentovať a postupom času 
sme našli niečo, čo nás tak trochu 
prepája v tom dnešnom svete. Náj-
du sa veci, ktoré trápia aj ich aj mňa. 
Samozrejme mnohé ich problémy 
už idú úplne mimo mňa a zase nao-
pak. To je úplne pochopiteľné.

A čo ich podľa teba najviac trápi 
v tomto veku, čase a priestore?
Je to medzi nimi vyslovene individu-
álne. Niektoré veľmi citlivo sledujú 
situáciu, ktorá tu bola počas korony, 
aj tú, ktorá je tu teraz s ohľadom na 
vojnu u susedov. Veľmi ich tieto situ-
ácie zasiahli. Ale niektoré zas trápia 
úplne iné veci – vzťahy, partnerské 
aj kamarátske. Každá z nich do toho 
vkladala niečo svoje. Niektoré sa 
do toho opreli viac a niektoré sa 
nechali iba tak viesť.

POSTREHY Z HODNOTIACEJ 
DISKUSIE:
Katarína: Tie ženy, čo boli na javis-
ku, ma raz valcovali svojou energiou 
a raz pauzami… a okrem toho veľa 
kričali. To len Bebčina doteraz robi-
la, ale asi už aj Levice.
Karol: Nič v ľudskom svete nie je 
o všetkom. Neexistuje ani báseň, 
ktorá obsiahne všetko.
Poézia, hoc sa môžeme tváriť, že 
máme voľný verš, musí mať vnú-
tornú štruktúru. A toto tú štruktúru 
malo. Áno, trvalo to príliš dlho, ale 
keď to tak dobre vyzerá, pokojne 
nech to trvá aj dlho.
…po 7 minútach monológu: Nehovo-
rím už dlho?
Tak som si aj zamával, mne keby 
odťali ruky, tak neviem rozprávať.
Miron: To kašírované herectvo, 
ktoré sa tvári, že je, a ono nie je. To 
je veľký problém. 

Text Pavol NátherRozhovor s režisérom
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Úsmev, DRK ÚSMEV,  
Základná škola s materskou školou

Babín Helge Torvundová – Tyra 
  Réžia: Ivana Kurčinová Text Karol Horváth

Foto Michal Lašut
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Tyra je dievčatko, ktoré prestalo 
rozprávať. Ak mala dovtedy prob-
lém v kolektíve detí, pretože bola 
iná, teraz to bolo oveľa horšie. Tyra 
sa stala obeťou šikany. Našťastie 
mala veľký dar – hudbu. A ku hudbe 
pribudlo mačiatko. A to mačiatko 
dostalo aj meno – Vivaldi.

Inscenácia DRK Úsmev priam kričí 
o umeleckých aj pedagogických 
kvalitách inscenátorov. Napriek 
tomu, že kolektív babínskych detí 
je vekovo rôznorodý, každé z detí 
malo v inscenácii svoju vlastnú, 
rozoznateľnú a naozaj dôležitú úlo-
hu, ktorá slúžila spoločnému dielu 
a zároveň rešpektovala individualitu 
konkrétneho dieťaťa.

Hľadanie hudby a kontaktov s ľuď-
mi, snaha poraziť Minotaura šikany 
a dostať sa z labyrintu vyčlenenia 

z kolektívu, túžba po mačiatku… 
to všetko bolo hrané cez prácu 
s veľkým červeným klbkom. Je to 
navonok jednoduché, ale v rámci 
inscenácie veľmi pôsobivé, funkčné 
a mnohovrstevné.

Z predstavenia priam kričalo, aká 
poctivá analýza východiskového 
textu (Helge Torvund: Vivaldi) 
a schopností jednotlivých členov 
súboru predchádzala samotnému 
naskúšaniu inscenácie. Výsledkom 
je divadelne čistý a pôsobivý tvar 
s výraznými estetickými a pedago-
gickými kvalitami.

Jarko Broz
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Čím vás zaujala táto predloha?
Predloha sa venuje šikane, ktorá 
sa v súčasnosti stáva závažným 
problémom, pretože sa šíri nielen 
priamym fyzickým kontaktom, ale 
vo veľkom aj po internete. A táto 
psychologická kyberšikana je, 
bohužiaľ, stále častejšie niečo, s čím 
sa deti stretávajú. Preto táto téma 
zaujala aj deti. Nie že by im to bolo 
blízke, ale vedeli, o čom hrajú a o čo 
v tom príbehu ide.

Aká bola najväčšia výzva pri 
tvorbe inscenácie?
Predloha je rozsiahlejšia, takže sme 
si vybrali len niektoré časti a spra-
covávali sme ich do jednotlivých 
obrazov. Keďže máme v súbore 
deti vo vekovom rozpätí od ôsmich 
do pätnástich rokov, trochu ná-
ročnejšie bolo prispôsobiť, aby sa 
s výpoveďou inscenácie dokázalo 
stotožniť aj to osemročné dieťa, aj 
pätnásťročný tínedžer.

Váš súbor sa volá Úsmev. Aj keď 
sa inscenácia venuje vážnej téme, 
zažili ste pri tvorbe aj nejaký 
skutočne úsmevný moment? 
Ale určite! Napríklad, keď sme 
cvičili pohyby mačiek, to bolo dosť 
veselé. Ten text, aj keď je vážny, uka-
zuje aj pozitívne momenty prežíva-
nia tej šikanovanej hlavnej hrdinky 
- to, čo ju robilo šťastnou.  A pri tom 
sme sa stretli s viacerými úsmevný-
mi situáciami.

Z predošlých ročníkov HK si vás 
pamätám ako herečku. Ktorá 
úloha je vám bližšia – herečka na 
javisku alebo režisérka v zákulisí?
Ja stále hrávam v súbore dNO 
v Námestove, takže mi je blízka rola 
herečky. Ale aj tá režisérska robota 
má niečo do seba. S deťmi sa mi 
pracuje naozaj veľmi dobre, a keďže 
som si vyskúšala aj herectvo, viem 
sa lepšie vžiť do ich kože. Zodpo-
vednosť to je určite na oboch stra-

nách, aj ako herečky, aj ako režisé-
rky. Je to síce odlišné, ale zároveň 
stresom a nervozitou rovnaké.

POSTREHY Z HODNOTIA-
CEJ DISKUSIE:
Karol: Ja vám ďakujem. A tým by 
som aj skončiť mohol. 
Alena: Mňa veľmi očarilo to, že tá 
poézia, ktorá je vlastne prozaická, 
nabrala aj poéziu divadelnú. 
Karol: Ja vám nechcem radiť, lebo 
ja to neznášam, keď dakto radí. 
Diana Karolovi: Už si v takej rozkoši. 
Karol: Namlsali ma, tak potom 
špekulujem. 
Katarína: Teraz som už strašne 
„monkovská“. 
Karol: Mám v hlave labyrint a potre-
bujem zabiť toho Minotaura. 
Karol: Mám takú výhovorku, že 
mám plnú hlavu slovenčiny, tak sa 
tam iný jazyk nezmestí…Ale ja sám 
tomu neverím.

Text Dušan JablonskýRozhovor režisérkou

DS Deti Thálie Základná umelecká škola, Hlohovec 
Milan Rúfus, Valentín Šefčík, František 

Rojček, Brian Brestovanský – Do vankúša 
Réžia: Brian Brestovanský Text Miron Pukan

Foto Michal Lašut

Keď básnik nevie, aspoň skúša,
občas  sa z toho niečo vyjaví.

Potom
 to deti kričia do vankúša

a svet je trochu sm
utno-boľavý.

Jarko Broz
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Mladí divadelníci z Hlohovca sa 
tento rok podujali na pomerne ná-
ročný, hoci na prvý pohľad zdanlivo 
jednoduchý postup – divadelne 
konkretizovať štyri poetické príbehy 
z pera troch básnikov (M. Rúfu-
sa, Valentína Šefčíka a Františka 
Rojčeka) s rozličnou poetologickou 
kvalitou prostredníctvom textovej 
montáže budovanej na sukcesívne 
radených obrazoch, o ktorú sa usi-
loval režisér, dramaturg a výtvarník 
v jednej osobe Brian Brestovanský 
a dal jej názov Do vankúša. Tým, 
že tvorcovia vsadili na lineárne 
stvárnenie sujetových línií básnic-
kých textov (a nepokúsili sa aj o ich 
kolážový princíp s nadstavbovým 
presahom), ba chvíľami sa ich až 
„otrocky“ pridŕžali, nevyhli sa ilu-
stračným sekvenciám a inscenácia 
pôsobila aj v hereckej práci viac 
technicky „naaranžovane“ než tvo-

rivo a originálne. V tejto súvislosti 
možno spomenúť použitie vankú-
šov či plachty v už overených dra-
matických obrazoch bez hlbšieho 
prepojenia dramatických subjektov 
v rámci motivácie ich konaní nielen 
v čiastkovom mizanscénickom 
riešení, ale aj v rámci inscenačného 
celku. Škoda, že sa mladí interpreti 
rovnako nezamerali na dôslednejšie 
uchopenie básnického slova, jeho 
výstavbu s významovo presným 
zvládnutím prozodických vlast-
ností reči a osobitne rýmu, ktorý už 
svojou podstatou „diktoval“ tem-
porytmus predstavenia, ako aj na 
koncepčnejšie rozvíjanie nimi iba 
naznačených dramatických situá-
cií s ich razantnejším pointovaním. 
Zrejme tu platí známa téza prokla-
mujúca aj v tomto prípade moti-
vickú úspornosť: menej je niekedy 
viac, pričom sa tiež potvrdilo, že sa 

opieranie tvorcov výhradne o line-
aritu príbehu môže (a často sa to aj 
naplní) stať, paradoxne, determi-
nantom ich tvorivosti.

Hravé, živé a navzájom doberajú-
ce sa deti Thálie. Divadelný súbor 
poskladaný z dvoch tried šikovných 
chlapcov a dievčat, ktorí nám pred-
stavili naše tradičné rozprávky a ich 
detský pohľad na svet. Režíroval ich 
Brian Brestovanský.

Je nejaký rozdiel ako pristupujú 
k divadlu chalani a ako baby?
Ja som si hlavne všímal tie ich 
triedne rozbroje – žiacke doťaho-
vačky. To sme sa následne snažili 
využiť aj v tejto inscenácii. Trochu 
sa nám rozšíril počet, minulý rok to 
bola taká ABBA, mal som tu 4 deti 
a teraz ich je 11, čiže takí apoštoli.

Počas predstavenia boli veľmi 
hraví, takže takí sú aj v realite?
Niektorých treba krotiť, tú energiu 
uberať a niektorých trošku viac po-

smeliť, aby sa nebáli. Ale myslím si, 
že sa tak spoločne ťahajú a celkom 
im to funguje.

Čo je pre teba najkrajšie pri práci 
s deťmi?
Asi tá satisfakcia a spätná väzba 
od ostatných. Je dobré, keď to baví 
mňa, ale hlavne aby to bavilo aj deti. 
A keď vidím, že ich to baví, dostanú 
sa do nejakého kolektívu a spoloč-
ne vedia niečo vytvoriť, a popri tom 
si spraviť výlet, tak to je na tom to 
najlepšie.

Sú zodpovední pri hereckej práci?
Je to asi ako u všetkých hercov. 
Občas vedomosť textu „pokulhá-
va“. Ale v konečnom dôsledku to 
berú zodpovedne, aj dochádzku 
majú dobrú. Dá sa to. Vysvetľujem 
im hlavne, že divadlo je kolektívna 

záležitosť, a keď jeden chýba, tak to 
býva ťažké.

POSTREHY Z HODNOTIA-
CEJ DISKUSIE:
Miron: Myslel som kvalitatívne 
ten Šefčík s Rojčekom v porovnaní 
s Rúfusom bude škrípať. Ale až tak 
mi to neškrípalo. 
Katarína: Ja keď som hrávala di-
vadlo, tak nám režisér stále hovoril: 
„Hraj tému, hraj tému.“ Lebo on tiež 
nikdy nevedel, aký text ide. 
Alena: Vy ste tam vyskakovali na 
niektoré strany a vtedy to veľmi 
fungovalo. 
Brian Brestovanský, režisér: Ak 
môžem, keď to teda má byť disku-
sia – Chceli sme hľadať pozitivitu 
v tej dnešnej zachmúrenej dobe.

Text Pavol NátherRozhovor s režisérom
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Tote tam, ZUŠ Antona Cígera, Kežmarok
Daniel Hevier – Dospeláci 

Réžia: Emília Šavelová

A
 ja keď budem

 dospelý,
budem

 chcieť hrať sa ako dieťa,
veď všetkým

, ktorí z poézie prospeli,
doteraz oči šťastím

 svietia.

Text Alena Weisel Lelková
Foto Michal Lašut

Jarko Broz

S deťmi sa dá dohodnúť.
Knižka Daniela Heviera, po ktorej 
siahli mladí tvorcovia s ich pani 
režisérkou má povzbudivý názov: 
S deťmi sa dá dohodnúť. Či sa dá 
dohodnúť aj s dospelými, to je otáz-
ka na vážne zamyslenie. Alebo aj 
vtipné. Lebo také to napokon bolo.

25 detí rôzneho veku (pracovne 
si ich môžeme rozdeliť na malých, 
pubertiakov a kapelu) sa z pozície 
svojho veku a skúseností v priebehu 
inscenácie stavalo buď na stranu 

obhajoby alebo žalobcov dospelá-
kov. Podarilo sa im postaviť priro-
dzený konflikt medzi dvomi výrazne 
vekovo odlišnými skupinami a efek-
tívne tak využiť kontrast ich výzoru, 
postojov, hodnôt na budovanie 
vtipných a prekvapivých point. 
S jednoduchým mobiliárom (steny 
detskej drevenej postieľky) a za po-
moci hudobných nástrojov kapely 
vystavali čitateľné situácie zápasu 
dvoch táborov o svoju pravdu.

Diváci ocenili humor a vynalie-
zavosť detí pred rodičmi, keď ich 
z pomsty poslali naspäť do školy. 
Prísne a notoricky známe motivač-
né frázy a vyhrážky od malých detí 
smerom k rodičom vyzneli naozaj 
komicky a ja sama by som už po 
tých rokoch nechcela byť opäť v ich 
koži :–).

Ďakujem pekne za túto obrátenú 
perspektívu, pripomenula mi, že my, 
dospelí, by sme sa nemuseli brať až 
tak vážne.

Text Dušan JablonskýRozhovor režisérkou
Hevierove texty deťom evidentne 
sadli. Ako a prečo ste sa rozhodli 
siahnuť práve po nich?
V našom súbore je veľa recitá-
torov-sólistov a viacerí z nich už 
s Hevierovými textami pracovali. 
Keď sme tu boli pred tromi-štyrmi 
rokmi s inscenáciou Papučový fut-
bal, tak sme dostali ako cenu veľkú 

knihu jeho básní pre deti „S deťmi sa 
dá dohodnúť“. Keď sme si ju čítali, 
tak nás tieto texty veľmi oslovili, 
pretože, ako ste videli, máme veľa 
detí, ktoré idú do puberty a riešia 
doma veci s dospelákmi tak, ako sa 
na správnych pubertiakov patrí.

Tu sa teda natíska otázka, nakoľko 
bolo stvárnenie inscenácie vašou 
réžiou a nakoľko sa do podoby 
inscenácie vložili deti?
My v rámci LDO stále pracujeme 
formou tvorivej dramatiky a impro-
vizácie, takže je úplne prirodzené, 
že deti do toho vkladajú svoje nápa-
dy a inšpirácie. Následne to potom 
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trochu učešeme a vyberieme 
z množstva ponúknutého materiálu 
to, čo môže ísť na javisko a čo si 
myslíme, že diváka osloví.

Inscenácia ponúkla viacero 
humorných pasáží, ktoré nás 
dospelých vydarene parodovali. 
Ako ste stavali komické situácie, 
pretože je známe, že robiť srandu 
je vážna vec?
Premýšľam, čo na to odpovedať. 
Tieto situácie vychádzali z detí 
úplne prirodzene a tieto situácie vo 
veľkej väčšine neboli narežírované, 
že ty sa postav sem, ty povedz 
toto. Vznikalo to úplne spontánne. 
Ony dokonca často bojujú za svoje 
nápady a mne sa niekedy veľmi 
ťažko povie, toto je už veľa, toto 
sem už nepatrí, toto musíme trochu 
stiahnuť, aby divák rozumel a text 
nezapadol v ruchu akcie. Keďže to 
považujú za svoju robotu, tak sa 

veľmi neradi vzdávajú týchto svojich 
nuansí. :—) V každom prípade je 
dôležité, aby ich to bavilo, aby to 
považovali za svoje a potom to je na 
javisku aj vidieť.

Na javisku sa predstavilo 25 
hercov rôzneho veku. Ako sa dá 
ukočírovať takáto veľká a rôzno-
rodá skupina detí?
Bola to veľká drina. :—) Málokedy 
sme sa stretli všetci naraz. A po-
tom je tam bitka – To máš povedať 
ty! A ty si mi zobral text! Ale ty si 
včera nebol na skúške, tak sme ti to 
vzali! – a podobne. Robíme, s kým 
sa dá, kto príde na skúšku a potom 
sú texty znásobené, hovoria ich via-
cerí, pretože na predstavenie prišli 
všetci. Ale myslím, že na javisku to 
nebolo vidieť a nebolo to na škodu.

POSTREHY Z HODNOTIA-
CEJ DISKUSIE:
Alena: Prostriedky, ktoré ste si 
zvolili boli ochodené
Alena: Predstava, že by som sa ja 
mala vrátiť do školských čias, je pre 
mňa desivá.
Diana: Pre mňa to bol pokus o po-
chopenie iných svetov.
Karol: Pokiaľ budú mať dospelí 
ľudia deti, bude to aktuálne.
Emília Šavelová, režisérka: Ja som 
len rada, že sa deti na javisku nepo-
bili o repliky.

MoDRé TRaKy, ZŠ s MŠ, Lúky 1226, Vráble
Milan Lechan – Najkrajší zážitok 

Réžia: Štefan Foltán Text Katka Hitzingerová
Foto Michal Lašut
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Ešte týždeň a pár drobných a sú tu 
prázdniny. Zážitky z nich si zarámu-
jeme ako deti z divadelného súboru 
MoDRé TRaKy, ktoré na aforizmy 
Milana Lechana vytvorili veľmi 
hravú a vtipnú inscenáciu „Najkrajší 
zážitok.“ Umne vystavané obrazy 
školy a jej ukončenia, prázdnin 
u starých rodičov a posledné dni 
prázdnin pred začiatkom nového 
školského roku, podporuje aj práca 
s rekvizitami. Najmä s papierom, 
ktorý deti transformujú na školské 
zošity, vynálezy a objavy slávnych 

osobností, vysvedčenia a samo-
zrejme papierové hlavy. Spomí-
naný materiál by mohli využiť aj 
pri prázdninovom kúpaní. Všetky 
zážitky si treba samozrejme spo-
mienkovo zarámovať, aby sa nielen 
na ne nezabudlo, ale najmä preto, 
že po návrate do školy bude témou 
prvej slohovej práce: „Môj najkrajší 
zážitok z prázdnin.“ Rám tiež využili 
ako živú fotografiu starých rodičov 
alebo televízny obraz. Nová gene-
rácia súboru MoDRé TraKy urobila 
so Štefanom Foltánom výbornú 

tvorivú prácu. Nielen s textovou ko-
lážou aforizmov, ale aj s poznatkami 
o divadelnej metafore, znakovosti, 
budovaní obrazov a ich spájaní 
a najmä radosťou z tvorby, ktorú 
bolo cítiť v ich divadelnom prejave. 
Prezenčná a ilustračná forma insce-
nácie nepokazila celkový dojem 
toho podstatného – objavovania 
a hľadania divadelných významov 
vo všetkých dostupných prostried-
koch interpretácie. Už teraz sa te-
ším, ako si zarámujem tie najkrajšie 
zážitky z letných prázdnin.

Inscenácie zo školského prostredia 
sú veľmi vďačné. Všetci si to pamä-
táme, všetci sme tam boli a ja, na-
vyše, som tam stále. A sebakriticky 
musím priznať, že som sa občas nie-
kde v pozadí aj mihol a teraz gágam 
ako tá trafená hus(penina).

HOVORÍME S REŽISÉROM 
ŠTEFANOM FOLTÁNOM
Najskôr taká naozaj „nečakaná“ 
otázka, aký je tvoj najškaredší 
zážitok z inscenovania  Lechano-
vých aforizmov?
Nemám, ale môžem sa spýtať niečo 
ja? Akú fotku to máš na tapete 
mobilu? 

Ak si na budúci rok vymeníme 
úlohy, môžeš sa spýtať, ale teraz 
sa pýtam ja! Druhý a tretí?
Druhý tiež nemám, ale tretí by sa 
možno našiel, niekedy som naprí-
klad meškal na skúšku...

Tak to bol pre deti ten najkrajší 
zážitok, preto hrajú s takou 
radosťou? 
Lechana poznám už dávno, ale 
na druhej stráne táto skupina iba 
začína. Na javisku stoja prvý rok a 
všetko objavujú, všetko je pre nich 
nové, preto som chcel, aby ich to 
divadlo bavilo. A práve v týchto 
textoch sa našli. Keď sme aforizmy 
rozoberali, vedeli nájsť pointu aj 
druhý plán a to vzbudilo ich záujem, 
tak sme sa rozhodli ísť do toho.  

Pomáhali ti?
Pomáhali mi.  Je to založené na 
texte, napokon, sme na Kubíne, 
ale rôzne nápady a fóriky pridávali 
sami. Hľadali sme spolu, čo je a čo 
nie je divadelné,  tak sa učíme a 
navzajom si pomáhame. 

Dnešné predstavenie si videl ako?
Dnes som to videl sprava, sedel 
som za pultom a bolo to fajn.  Vidím 
ako sa posúvajú od predstave-
nia k predstaveniu.  Keď sme boli 
na okresnej prehliadke, prvýkrát 
videli svetlo. Vybavili sme si hodi-
novú skúšku, aby som im ukázal, 
ako funguje svetlo, kam sa majú 
postaviť a tak. Dnes sme si to prišli 
užiť. A zdalo sa mi že si to naozaj 
užili. Som rád, že chcú robiť, že sa 
posúvajú a nemajú to nastavené, 
že ja budem veľká herečka...  Je to 
také klišé, čo tu rozprávam, ale je to 
aj pravda. Som rád, že mám takúto 
skupinu... 

A ešte som ti chcel povedať nie-
koľko odpovedí na otázky, ktoré 
si mi nepoložil: Biela. Modrá. Moja 
manželka. A hranolky so syrom.

POSTREHY Z HODNOTIA-
CEJ DISKUSIE:
Karol: Keď naložím na formu príliš 
veľa jednoducho sa mi to celé zosy-
pe a nastane literárna tragédia.
Karol: Alenka tu má napísané, že je 
to ako školský Kameňák.
Alena: Ja som ten český Kameňák 
nedopozerala. Toto som dopozera-
la a pobavila som sa.
Miron: Ja som si povedal na začiat-
ku: „Bože, čo to z toho oni vydolu-
jú?!“

Text Jarko BrozRozhovor s režisérom
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DS Drim, ZUŠ Jozefa Rosinského v Nitre
Vasko Popa – Hry 

Réžia: Marica Šišková Text Miron Pukan
Foto Michal Lašut
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Je nesporné, že mládežníci z di-
vadelného súboru Drim pri ZUŠ 
Rosinského v Nitre majú bohaté 
skúsenostné zázemie v oblasti 
divadelnej tvorby, zvlášť v postu-
poch a technikách blízkych divadlu 
poézie. A tiež nieto pochýb, že sú si 
generačne i názorovo blízki a kladú 
si pred seba náročné úlohy tak v ro-
vine výberu tém, ako aj v rovine ich 
divadelného spracovania. V tomto 
roku vsadili na dielo srbského au-
tora Vaska Popu Večne neviditeľná 
(v preklade Jána Ondruša), ktorého 
tvorba nasýtená metaforami a gro-
teskou je svojím spôsobom filozo-
fickým traktátom o absurdite bytia. 
Z tohto diela si interpreti povyberali 
pre nich najzávažnejšie motivické 
línie a usilovali sa z nich vytvoriť 
dramatickú kompozíciu, ktorá by 
v žiadnom prípade neilustrovala 
slovo aj v jeho nadstavbových 
sémantických vrstvách, ale bola 
utváraná výhradne z divadelných 

obrazov ako ich vlastnej interpre-
tačnej bázy vyznievajúcej v kon-
texte sémantického gesta insce-
nácie viac ako konštrukt, ktorému 
rozumejú zrejme iba jeho tvorcovia 
než ako objektivizujúcejšie, univer-
zálnejšie rozkrytie oných vrstiev 
textu v ich geopolitických a kul-
túrno-historicko-spoločenských 
presahoch (nezrozumiteľné pou-
žite červenej žinenky na cvičenie, 
civilistické kostýmovanie interpre-
tov – kostým má takisto znakovú 
povahu a divák by mal mať možnosť 
dekódovať teplákový úbor u jednej 
jedinej interpretky, keďže ostatní 
herci sú odetí do krátkych nohavíc, 
čierna rukavica nasunutá na ruku 
„manipulátora“, „zlosyna“, „zlodu-
cha“ a pod.). Navyše, nimi niekedy 
ťažkopádne, hoci možno atmosfé-
rotovorné obrazy sú „tvarované“ 
v jednom spomalenom tempe či 
temporytme od začiatku do konca 
inscenácie až na nemotivované 

behy po hracom priestore, neraz 
s monotónne budovaným smrteľne 
vážnym výrazom bez odstupovej 
(možno scudzenej) interpretačnej 
roviny, čo by priniesla grotesknosť, 
ktorú v svojej poézii má ukotvenú aj 
samotný srbský autor.

Treba však dodať, že divadlo – a po-
tvrdzuje to aj inscenačný prístup 
jeho tvorcov – môže plniť aj terape-
utické funkcie! (v danom prípade 
to evidentne platí), keďže sa mladí 
interpreti v tomto prípade usilujú 
podkrývať, obnažiť až na kosť svoj 
emocionálny svet a vzťahy v zlo-
žitých existenciálnych väzbách. 
Avšak umelecké dielo by malo mať 
aj svoju estetickú funkciu s univer-
zálnejšími presahmi, ktoré tvoria 
estetický komunikát na osi herec – 
divák. A ten by nemal zostať kdesi 
v úzadí…
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Na prvý pohľad sadistické hry, ale 
keď sa bližšie prizrieme, sú to témy, 
ktorými nám mladí ľudia chcú niečo 
povedať. Také bolo predstavenie 
divadelného súboru Drim v réžii 
Marice Šišikovej.

Ako vyzeral tvorivý proces pri 
tejto inscenácii? Čo priniesli do 
predstavenia deti a čo bol tvoj 
režisérsky vklad?
Najskôr sme si všetci prečítali celú 
zbierku Vasca Popu. Tých hier 
je tam viac a robili sme selekciu 
takým spôsobom, že každý člen 
si povyberal texty, ktoré sa mu pá-
čili a ktorými chcel niečo povedať 
a mal pocit, že to je o ňom.  Potom 
sme robili takú spoločnú dramatur-
giu. Vybrali sme texty, ktoré sa naj-
častejšie opakovali, a to je zhruba 
tak 2/3 všetkých textov. Snažili sme 
sa ísť na to veľmi poctivo, aby si kaž-
dý z nich našiel v tých hrách niečo, 
čo je o ňom, kde cíti svoje miesto. 
Pomenovali sme zopár základných 

tém, ktoré sme v textoch odčítali: 
vzťahy, manipulácia, kríza identity. 
Keď sme si to zadefinovali, tak sme 
sa veľmi veľa rozprávali o tých aso-
ciáciách. Následne sme sa rozho-
dovali, ako to, čo cítime, prenesie-
me na javisko. Pracujeme spolu už 6 
rokov a viem, že vedia tvoriť.

Mali ste kruhové sedenie. Diváci 
sedeli okolo javiska. To je celkom 
netradičné.
Chceli sme, aby to bolo pre diváka 
na dotyk. A potom to vychádzalo 
aj z zo scénografie – zo žinenky. 
Rozmýšľali sme, čo sú to hry a po-
stupne sme prišli k ringu, súbojom, 
a tak sa nám ten kruhový priestor 
ponúkal. Ale, samozrejme, to bola 
pre nás výzva – cítiť diváka na 
každú stranu, aby divák videl každý 
jeden obraz a nemal nič zastreté. 
Technicky to bolo celkom náročné. 
Keď sme to skúšali, tak som vždy 
sedela v inom uhle a stále som to 
menila a hovorila im, kedy ich vidím, 

kedy nie. A oni si museli strážiť 
svoje rozostupy, aby divák neprišiel 
o zážitok.

POSTREHY Z HODNOTIA-
CEJ DISKUSIE: 
Miron: Dali ste mi zabrať, aby som 
o vás aj čosi napísal a bol aj trošku 
spravodlivý.
Karol Mironovi: Ty si chodil na 
dobrú školu!
Karol: Zasiahne ma to racionálne, 
lebo sa to snažím, do čerta, pocho-
piť čo sa deje, keďže som tu za to 
ešte aj platený.
Alena: Akoby sme rozprávali inou 
rečou. Akoby vy ste rozprávali po 
čínsky a my sme Slováci.
Katka: Tu bol oveľa podstatnejší 
proces, ako výsledok.
Katka: Pošlite nám esemesku, 
pošlite nám emotikony, jeden-dva, 
aby sme to pochopili, aby sme išli 
s vami.

Text Palo NátherRozhovor s režisérkou

Naboso, ZUŠ J. Rosinského v Nitre
Pavel Vilikovský, Janko Kráľ – Slovo o Jankovi

Réžia: Štefan Foltán Text Diana Laciaková
Foto Michal Lašut

Zrazu som
 divný Jarko v bazéne,

prázdnom
 a pustom

 ako náruč po objatí.
A

 v literárnom
 skanzene je skazené

hovoriť,  aké m
á nem

á poézia šaty.

Jarko Broz
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Úvahová kompozícia takmer vyso-
koškolského kolektívu pod vedením 
Štefana Foltána na tému samoty, 
inakosti, (ne)pochopenia a Janka 
Kráľa. Formálne inšpiratívna insce-
nácia na pomedzí žánrov prichá-
dzala v rámci tematiky s viacerými 
perspektívami. Mohli sme sledovať 
mladých ľudí, ktorí sa učia rozumieť 
svetu, umeniu, básni – poctivo a od 
základu. Na pozadí znejúcej gra-
mofónovej platne (J. Mistrík: Ako 
recitovať) sa pomaly rozvinul akýsi 
fonetický voice-band, nalaďujúci 
a inštrumentujúci hľadanie. Ako 
uchopiť tému samoty? – Napríklad 
aj cez príbeh jedného z najosame-
lejších básnikov svojej generácie. 

Čo znamenala individualita a ina-
kosť človeka v období romantizmu 
a čo znamenajú tieto charakteris-
tiky dnes? Intelektuálne vyspelý 
kolektív sa snažil vytvoriť miestami 
až štúdiu o človeku v obraze doby, 
o prestupovaní hraníc umenia 
a života. Okrem odbornej literatú-
ry na to využíval najmä esej Pavla 
Vilikovského Referát o Jankovi, ale 
napríklad aj interpretáciu diela Za-
kliata panna vo Váhu a divný Janko 
v podaní Márie Kráľovičovej. Rôzno-
rodosť materiálu sa snažili prepojiť 
výrazné a rovnako významotvorné 
zložky: hudobná (prostredníctvom 
postavy Zakliatej panny vo Váhu/
múzy/osudu), výtvarná (vodná 

plocha, drevená bábka, zrkadlá, 
nádoby na vodu, fotky, svetlo) a he-
recká (koncentrácia a intelektuálny 
ponor hercov, precízna práca s vtip-
ným pointovaním niektorých scén, 
pohybové sekvencie a pod.). Až 
meditatívny charakter inscenácie 
však narážal na istú dramaturgickú 
nedôslednosť – v prepojení jed-
notlivých línií a temporytmickom 
vedení inscenácie. Napriek týmto 
pripomienkam je Slovo o Jankovi 
príkladom podnetného a tvorivého 
divadla poézie v symbiotických 
presahoch do iných žánrov.

Zakliata panna v bazéne a divný 
Jarko, tak sa volala báseň, ktorú 
som napísal vo svojom postpub-
ertálnom tvorivom období… A ľaľa 
ho, dnes som k nej našiel divadelnú 
inscenáciu! A poviem vám, bolo sa 
na čo dívať!

DNES UŽ DRUHÝKRÁT  
S REŽISÉROM ŠTEFANOM 
FOLTÁNOM
Pomôžem si otázkou, ktorá zazne-
la v predstavení, má ešte zmysel 
učiť klasickú literatúru?
Má! Presne na toto som sa počas 
procesu vzniku inscenácie zameria-
vali. Ako vnímajú klasickú literatúru 
mladí ľudia. A to, čo v inscenácii 
odznelo, sú ich reálne názory. Takto 
to vnímali.

Presne na to som myslel počas 
predstavenia. Ideálna hodina 
literárneho seminára na mojom 

gymnáziu. O takých študentoch 
snívam. 
To bola domáca úloha. Všetky tie 
interpretácie sú ich. Okrem Zaklia-
tej panny tam odznel už len jeden 
text, Vilikovského esej Slovo o Div-
nom Jankovi. To bol aj nosný text 
pri tvorbe inscenácie. A nahrávka 
Mistríkových myšlienok z 50. rokov 
minulého storočia.

Komu to napadlo, spojiť Vilikov-
ského s Jankom Kráľom?
Robím na ZUŠ  už dlho aj s predne-
som, toto sú veľké decká, malým 
pomáhaš odkrývať, ale veľké trochu 
pomáhajú odkrývať aj mne. Na 
začiatku nešlo ani tak o inscenáciu, 
ale práve o toto odkrývanie vrstiev 
textu. Otázka znela aj tak, či sú neja-
ké pravidlá ako text spracovať, či 
to nie je len o nás o našom vnímaní. 
Mali sme ešte kvantum materiálu, 
ktorý sme nepoužili. Sima, Simáá, to 
nemôžeš takto nasilu...

V tejto chvíli náš rozhovor prerušila 
nemenovaná členka súboru, ktorá 
chcela zavrieť starožitný gramofón, 
ale Štefan jej to nedovolil... A ja 
som zostal sám so svojimi nezod-
povedanými otázkami a premýšľal 
som nad tým, že to dopadlo úplne 
opačne ako v prvom rozhovore...

POSTREHY Z HODNOTIA-
CEJ DISKUSIE:
Diana: Toto už nebol Lechan.
Karol: Bola to naozaj intelektuálna 
zábava. Ďakujem.
Diana: Zahrala vám aj búrka. Ja som 
si vravela: „To je neuveriteľné, tá sila 
zvuku. Asi to pustili tak jemne, aby 
to nebolo popisné, alebo čo.“
Diana: Vám to tu funguje aj v rámci 
rodín, lebo som si všimla, že máte 
už aj nejaké súrodenecké klany.
Miron: Pre mňa je to interpretácia 
interpretácii o interpretácii.

Text Jarko BrozRozhovor s režisérom

PORCELÁNOVÁ SVADBA NA KUBÍNE

Manželskému páru Rožnayovcov (Zuzana a Peter) sa zázračnou 
zhodou okolností podarilo niečo mimoriadne príjemné. Okrem toho, 
že včera, v prvý letný deň, mali 20 výročie svadby, dve z ich troch 
detí, Tomáš (9) a Barbora(19) vystupujú na a tohtoročnom HK. No a pri 
tejto výnimočnej príležitosti má Peter pre Zuzanu odkaz: „Ďakujem za 
všetko a dúfam, že to také krásne vydrží až do konca. Sveta.“
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AI sa pýta...dnes 
s Veronikou 
Mészárosovou Text: Pavol Náther

Foto Michal Lašut

Veronika je veľmi úspešná 
recitátorka a dnes už aj mla-
dá herečka, ktorá študuje na 
VŠMU. A popri tom sa stala 
už aj pravidelnou moderátor-
kou Hviezdoslavových Kubí-
nov. Ďalšia „obeť“ pre umelú 
inteligenciu, ktorá si pre ňu 
vymyslela pár otázok.

P.S. Ak by ste chceli, aby sme 
otázky od AI položili aj nie-
komu ďalšiemu v Kubíne, tak 
nám pošlite mail na hkspra-
vodaj@gmail.com a výsledok 
uvidíte v ďalších vydaniach. 

Ako sa pripravuješ na moderova-
nie recitačnej súťaže? Máš nejaký 
rituál?

Potrebujem mať určitý čas 
dopredu scenár, aby som 
vedela, čo ma čaká. Zároveň 
si musím precvičiť výslovnosť 
jednotlivých mien, aby som 
niekomu niečo neskomolila. 
Ráno sa musím rozcvičiť, 

rozartikulovať, rozhýbať a po-
tom upokojovať všetkých 
recitátorov. Lebo ak by som 
bola ja vystresovaná, tak by 
sa to mohlo na nich preniesť. 

Ako by si popísala vzťah medzi 
recitáciou a herectvom? Ako sa 
tieto dve umenia prelínajú v tvo-
jom živote?

Recitácia je niečo, s čím 
som začínala. Cez ňu som sa 
dostala k herectvu. Herectvo 
spočíva v tom, že potrebujem 
obhájiť postavu, ktorú hrám – 
pred sebou aj pred divákom. 
A niečo podobné sa deje aj 
v recitácii. Ale v herectve sa 
viem spoľahnúť na partnera, 
na situáciu, rekvizitu, čo sa pri 
recitácii nedá. Tam je človek 

sám za seba, a keď to domrví, 
tak ho nikto iný nezachráni. 

Akú radu by si dala mladým reci-
tátorom, ktorí snívajú o kariére 
v divadle? 

Recitovať, recitovať a re-
citovať. Nič viac. Treba na 
sebe pracovať, chodiť na 
rozborové semináre a počú-
vať lektorov, lebo oni chcú 
ľuďom iba dobre a chcú ich 
posúvať ďalej. A tie výsledky 
a pokroky sa potom časom 
začnú ukazovať. A potom už 
len za to bojovať, vyskúšať, 
čakať na zázrak, mať trochu 
šťastia… :—) 
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